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Klima-, Energi- og Bygningsudvalget  

Christiansborg  

1240 København K 

Klima-, Energi- og Bygningsudvalget har i brev af 24. marts stillet mig følgende 

spørgsmål 4 (L 150), som jeg hermed skal besvare. 

 

Spørgsmål 4 

 

"Hvorfor har man ved affattelsen af § 1, stk. 1, nr. 2, valgt ikke at benytte 

undtagelsesbestemmelserne i EU’s statsstøtteregler til også at medtage 

energiintensive virksomheder, som ikke umiddelbart er dækket af 

sektorbetegnelser/NACE-koder i bilag 3 til Europa-Kommissionens retningslinjer for 

statsstøtte til miljøbeskyttelse og energi 2014-2020?" 

 

Svar 

 

Lovforslaget er en udmøntning af den politiske aftale om tilbagerulning af FSA mv. og 

lempelser af PSO af 14. juli 2014. I de politiske forhandlinger blev det af 

forligskredsen besluttet, at tilskudsordningens målgruppe skulle være de sektorer, 

der er at finde på bilag 3 til Europa-Kommissionens retningslinjer for statsstøtte til 

miljøbeskyttelse og energi 2014-2020.  

 

Derfor har man ikke valgt at anvende undtagelsesbestemmelserne i Europa-

Kommissionens statsstøtteregler.  

 

Denne målgruppe er valgt ud fra bl.a. et ønske om, at ordningen skal kunne 

statsstøttegodkendes hurtigst muligt og allerede få virkning fra 2015. En udvidelse af 

målgruppen for tilskudsordningen udover sektorerne i bilag 3 vil betyde, at ordningen 

ikke vil kunne træde i kraft så hurtigt som forudsat.  

 

Europa-Kommissionen er blevet forelagt lovforslaget, som det ligger nu. 

Energistyrelsen er blevet oplyst, at sagen er højt prioriteret, og der er en tæt dialog 

med Europa-Kommissionen om statsstøttegodkendelsen. 

 

Såfremt ordningen udvides til også at omfatte undtagelsesbestemmelserne, vil 

lovforslaget dels skulle revideres på væsentlige områder, dels vil der skulle udtænkes 

nye og strammere kontrolsystemer, og dels vil statsstøtteprocessen starte forfra. Det 

kan betyde, at ordningen ikke træder i kraft i indeværende år. 

 

Det vil påvirke danske virksomheder, samlet ca. 1.400 produktionsenheder, som 

siden den politiske aftales indgåelse har set frem til lempelser af PSO-betalingen. 
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Side 2 

Det bemærkes imidlertid, at der med den politiske aftale af 14. juli 2014 blev afsat en 

ramme på 100 mio. kr. årligt fra 2017-2020 til yderligere PSO-lempelser mv. med 

henblik på at lempe for energiintensive virksomheder mv. Forslag til udmøntning af 

denne pulje vil blive forelagt forligskredsen. En mulighed i forbindelse med denne 

udmøntning vil kunne være, at bl.a. virksomheder omfattet af bilag 5 til Europa-

Kommissionens retningslinjer for statsstøtte til miljøbeskyttelse og energi 2014-2020, 

der også opfylder retningslinjernes el-intensitetskriterie, samt virksomheder der 

opfylder statsstøtteretningslinjernes handels- og el-intensitetskriterier, kan blive 

omfattet af den afsatte pulje på 100 mio. kr. og få tilskud til deres PSO-betaling. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Rasmus Helveg Petersen 


